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DILIGÈNCIA per fer constar que resta pendent l’aprovació l’acta de la sessió 

de 2 de febrer de 2023 corresponent a l’anterior Consell Municipal de Salut, 

que es va dissoldre en finalitzar la legislatura, i que no va ser aprovada pel 

Consell vigent fins aleshores.

Es dona per aprovada l’acta del Consell Municipal de Salut de 2 de febrer de 

2023.

I perquè així consti signa aquesta diligència la secretària del Consell de Salut 

amb el vistiplau del President.
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ACTA DEL CONSELL MUNICIPAL DE SALUT

A Vilafranca del Penedès, el dia 2 de febrer de 2023 a les 17:49h s’inicia la sessió ordinària del 
Consell Municipal de Salut.

La regidora de Salut Pública i presidenta del Consell, Anna Doblas Ruiz dona la benvinguda als 
membres assistents, als quals agraeix l’assistència i els informa del nomenament de la nova 
secretaria del Consell, Mercè Montfort Moreno.

Agraeix l’assistència de les convidades a la sessió:

- Marta Galtés Piñol, infermera referent territorial de salut comunitària del SAP Alt Penedès i 
Garraf. 

- Rosa Dolores Raventós Torner, Coordinadora del Grau d'infermeria de la Seu de Vilafranca 
del Penedès. Coordinadora de  Salut Publica i Comunitària. Professora del Departament 
d'infermeria de la Universitat Rovira i Virgili. Tarragona.

Assistents al Consell Municipal de Salut

Representants del grups polítics
- Maria Sardà en substitució de Dolors Tosas i Rius, ERC
- Miquel Cartró i Boada, CUP
- Fernando de León Colombo en substitució de Núria López del Rio, VeC

Membres del teixit associatiu
- Montse Collado Herraiz, de l’Associació de malalts i trasplantats hepàtics

Membres experts
- Eva Casan i Albiach, adjunta a la Direcció Servei d'Atenció Primària Alt Penedès-Garraf-

Baix Llobregat Nord
- Sara Freixedas Bergés, Metgessa de família, Referent de Salut comunitària de l'Alt 

Penedès, Directora de l'Equip d'Atenció Primària Penedès Rural
Proveïdors

- Arturo Campo i Alcolea, Agència de Salut Pública.
Personal del servei de Salut

- Núria Sanromà i Rebollar, tècnica i Cap de Servei de Salut de l'Ajuntament
- Mercè Montfort i Moreno, Secretària del Consell Municipal de Salut

S’excusen:

- José Ignacio Álvarez Rodríguez, representant del grup municipal Ciutadans.
- Francesc Xavier Fernández Moreno, de l’Associació Activament.
- Trinidad Bové Doroteo, de l’Associació Autisme amb Futur.
- Assen Càmara Pérez, representant de LLAMBRUSCA-ALZHEIMER.

No assisteixen:

- Núria Rovira i Pacheco, representant del grup municipal JxV
- Eulàlia Barqué i Via, representant del grup municipal PSC
- Glòria Villena Coronado, de PIT PENEDÈS
- Sílvia Álvarez Fernández, de l’ACADIP
- Blanca Muntané i Rodríguez, Directora del Sector Sanitari Alt Penedès-Garraf. CAT 

SALUT.
Punt 2 de l’Ordre del Dia
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Seguidament es dona pas a la presentació del projecte de salut comunitària dels centres d’atenció 
primària, a càrrec de la Sra. Marta Galtés Piñol, infermera referent territorial de salut comunitària 
del SAP Alt Penedès i Garraf.

La Sra. Marta Galtés comenta que l’acompanya en aquesta presentació Eva Casan. Comença la 
presentació destacant que d’acord al contingut de la presentació de Salut Comunitària, es 
proposa un canvi de perspectiva passant d’un model patogènic a un model salutogènic, que 
treballa amb les capacitats i fortaleses de les persones, enlloc d’enforcar-se en els problemes i els 
dèficits de salut. 

El Pla de Salut de Catalunya 2021-2025 planteja que el 80% dels determinants de la salut es 
troben fora del sistema sanitari.

A continuació comenta com s’organitza la constitució del territori, i el treball en xarxa amb les 
diferents sinèrgies de cada territori. Comenta quins són els referents de Salut Comunitària i 
l’organització en Grups Motors. 

Seguidament descriu els objectius de la Xarxa Comunitària així com els ens implicats. Explica els 
diferents programes comunitaris, i els nous rols professionals. Destaca la importància del treball 
en xarxa comunitària per conèixer els diferents actius i agents del territori. 

Finalitza la presentació de Marta Galtés.

Sara Freixedas afegeix que és un programa ambiciós que pretén evitar la prescripció mèdica i 
prescriure una activitat, per tal d’evitar l’aïllament social, millorar el benestar emocional i el suport 
social. Per treballar la salut comunitària s’ha de començar des de la base, amb un mapeig 
d’actius, amb la creació un informe de salut comunitària, liderat per algun grup motor que trobi la 
manera de detectar les necessitats de la població (qualitatives i quantitatives) i, a partir d’aquí, 
treballar la salut comunitària i aconseguir un impacte real.

Nuria Sanroma comenta que cal evitar duplicitats de fonts d’informació. Recorda que al web de 
l’Ajuntament, hi ha un apartat dedicat a les entitats. Cal que les entitats, associacions i altres 
organismes vulguin incloure els seus serveis i activitats i tothom es nodreixi d’aquesta aquesta 

base de dades amb un mapeig d’actius que es pugui consultar fàcilment.

Anna Doblas, agraeix la tasca que es porta a terme i reconeix la necessitat de treballar en aquest 
àmbit i donar suport a les persones que ho necessiten. Informa als assistents (segons previst en 
el punt 4 de l’Ordre del Dia) que en el Ple Municipal va aprovar la creació d’un Pla Local de Salut 
que s’ha de dur a terme properament. 

Núria Sanromà comenta que la línia de treball és aquesta i s’espera poder començar aquest any 
un diagnòstic del Pla de Salut, que està pendent d’una subvenció ja que és necessari comptar 
amb el suport econòmic de la Diputació. Aquest anys es preveu dur a terme el diagnòstic i el 
proper any ja es faria el desplegament del Pla Local de Salut. Aquest pla s’ha de treballar 
conjuntament amb altres serveis, com pugui ser habitatge, educació, etc. que també són agents 
implicats.

Arturo Campo, de l’Agència de Salut Pública reforça l’afirmació que en Salut Comunitària el 80% 
dels determinants estan fora del sistema sanitari. Per això cal treballar en la prevenció i la 
promoció de la salut prèviament, per estalviar posteriorment haver-hi de dedicar més recursos. En 
segon lloc menciona que el web d’actius i salut, es va posar en marxa a través de l’Agència de 
Salut Pública per tal que la comunitat pugui saber quins són els actius que hi ha en el territori. 
L’important és que comenci. El Pla Local de Salut de l’Ajuntament de Vilafranca és la primera 
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passa. Cal reforçar les activitats dedicades a l’educació ja sigui en infants o en persones d’edat 
avançada per tal d’adquirir uns hàbits saludables. 

Punt 3 de l’Ordre del Dia

La presidenta del Consell, Anna Doblas, presenta a continuació a la Sra. Rosa Raventós, 
Coordinadora del Grau d'infermeria de la Seu de Vilafranca del Penedès. Coordinadora de  Salut 
Publica i Comunitària. Professora del Departament d'infermeria de la Universitat Rovira i Virgili. 
Tarragona.

Rosa Raventós agraeix la benvinguda. Avui fa 4 anys de la incorporació a la seva carrera 
universitària. En arribar a la URV va agafar la direcció de la facultat, junt amb dues companyes, i 
als pocs dies es va celebrar una jornada de salut comunitària. La URV disposa de molts recursos, 
la universitat està molt involucrada en la societat i treballa conjuntament amb moltes disciplines, 
antropologia, etc... El fet d’iniciar un projecte no suposa cap novetat perquè ja fa molts anys que 
la facultat està dins la comunitat. 

Fa la presentació de la facultat, anomena la degana i altres membres que lideren la facultat.

El motiu de posar-se en contacte amb el Servei de Salut de l’Ajuntament és el de millorar la 
visibilitat de la salut comunitària. Es fa difícil fer entendre que les infermeres no es dediquen 
únicament a treure sang o posar vies, sinó que hi ha una tasca molt més complexa que cal donar 
a conèixer. 

Demana a l’Ajuntament donar visibilitat aquest projecte. Hi ha moltes coses a fer conjuntament 
amb la facultat. 

El projecte que es posarà en marxa amb els alumnes que estudien el primer curs i que fan Salut 
Pública i Comunitària i educació per a la Salut, a través de l’observació als diferents barris de 
Vilafranca i la reflexió del que han pogut identificar aconseguint un mapeig de recursos i actius 
disponibles a Vilafranca.

Des de la facultat d’Infermeria es vol comunicar a l’Ajuntament que els alumnes sortiran del centre 
de formació i faran un recull de fotografies, que forma part del projecte dels alumnes. I es farà una 
exposició amb el resum de cada barri. S’avaluen els resultats i el rendiment que s’obtingui.

Nuria Sanromà agraeix la proposta i creu que pot anar molt bé aquest recull d’informació.

Anna Doblas agraeix la informació exposada al Consell.

Miquel Cartró, com a representant de la CUP fa un seguit de consultes referents a aquests estudis 
a Vilafranca. Com a grup municipal els preocupa que l’espai de formació pugui ser insuficient i 
demana si aquest que ocupa actualment és l’espai definitiu. També comenta que s’han rebut 
trucades de pares d’alumnes buscant allotjament per als seus fills. Fa palesa la mala comunicació 
en transport públic que hi ha entre Sant Vicenç de Calders i Vilafranca del Penedès. Consulta 
com està plantejat el tema pràcticum. Qüestiona que al inici d’aquesta formació a Vilafranca, 
algun metge de l’hospital s’havia postulat per a fer de professor i que no va obtenir cap resposta.

En resposta a una de les consultes, Anna Doblas comenta que s’ha anat avançant molt i que fa 
un any i mig era impensable que aquest grau de medicina es pogués fer a Vilafranca. Comenta 
que l’Ajuntament és receptor de les necessitats i encarregat de trobar possibles solucions. Pel que 
fa a la mala comunicació en transport públic, comenta que es traslladarà la consulta, però que no 
depèn de l’Ajuntament.
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Pel que fa al tema pràcticum, Rosa Raventós comenta que ja tenen un conveni amb les 
institucions al Baix Penedès, i que Eva Casan pot confirmar que ja han tingut alguns alumnes en 
pràctiques en anys anteriors. No han tingut cap problema en aquest sentit. En quant al metge de 
l’hospital que diu haver-se presentat com a professor, comenta que sap exactament de qui es 
tracta, i no ha rebut aquest currículum. Per tant no s’ha pogut donar resposta a aquesta persona. 
Properament es farà un procés de selecció de professorat. L’any passat es va escollir el 
professorat de forma molt ràpida. Per aquest segon curs, segons les assignatures que hi hagi, el 
departament revisa tots els CV i es fa una valoració i unes entrevistes, tenint en compte la 
formació i l’expertesa, però també és un criteri de valoració el fet que siguin del territori.

La presidenta agraeix l’explicació a Rosa Raventós.

Punt 5 de l’Ordre del Dia

Precs i preguntes

- Maria Sardà, representant d’ERC comenta que en referència a la Salut Pública a 
Vilafranca hi ha un problema de rates i coloms. Demana quines intervencions s’estan fent.

Anna Doblas comenta que en l’àmbit dels animals hem de reeducar. Volem més ciutats amb 
zones  verdes però això comporta que hi hagi més animals. Es posen tots els recursos 
disponibles perquè no tinguin impacte sobre la salut de la població, ni del mobiliari urbà. Som 
pioners en tecnologies per combatre aquestes plagues. Hi ha una migració d’aus a tot el 
mediterrani. Els experts què podem fer? Hem fet un vídeo per sensibilitzar a la ciutadania que no 
s’ha d’alimentar als animals. Coloms i tórtores. L’Ajuntament es deixa aconsellar pels experts 
sobre com acabar amb la proliferació de coloms, hem aconseguit reduir la població de coloms, 
que va créixer pel confinament un 12%, també es va descontrolar una colònia de coloms a causa 
d’unes obres. Les rates surten quan es fan obres a la via pública. Es requereix als propietaris de 
solars la neteja per evitar l’aparició dels rosegadors. Quan es pot veure al rosegador això implica 
que li queden poques hores de vida, ja que ha consumit el producte que se li ha posat al parany 
esquer. 

L’Ajuntament de Vilafranca treballa conjuntament amb les Associacions de Veïns per estar al cas 
de tot el que està passant en aquest sentit. D’altra banda, s’ha detectat que hi ha molts 
alimentadors, que diuen que els coloms tenen dret a menjar. Però cal confirmar que els coloms no 
passen gana i se’ls alimenta adequadament. Es posen exemples en les comunitats de veïns, on 
es troben els principals alimentadors, al balcó de casa.

Núria Sanromà afegeix que alguna vegada s’han detectat alimentadors de rates.

Arturo Campo comenta que la tórtora turca és una espècie protegida. Però hi ha la tórtora 
europea que sí pot ser caçada en època establerta.

Nuria Sanromà diu que els coloms estan diversificats, n`hi ha pocs però són molt molestos, ja que 
han deixat de tenir por de les persones. Estem en l’elaboració d’un cens per veure els principals 
punts de nidificació i quines mesures es poden prendre per reduir la població.

- Maria Sardà, menciona que en referència a l’Atenció Primària, al CAP2 a pediatria, a partir 
de les 5 de la tarda, totes les urgències es deriven a l’Hospital. S’ha dimensionat el CAP 
en quant a nombre de pediatres, o bé hi ha una manca de professionals. Afirma que es va 
quantificar i es va passar la informació a Regió Sanitària. Es detecta que a partir d’octubre 
i/o novembre es detecta un increment.
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Eva Casan confirma que no tenen constància que això sigui així i es demana a l’hospital que faci 
un seguiment. Informa que hi ha hagut algunes incidències. Hi ha un punt d’acumulació que mai 
havia passat amb moltes derivacions hospitalàries. No tan sols al Consorci, també a Sant Joan de 
Déu. Això sumat a un pediatra que s’havia jubilat o potser algun que ha marxat.

S’ha fet una reordenació per tal que el que no sigui una urgència se li doni hora al seu metge de 
referència o pediatra de referència, a ser possible el mateix dia. 

Eva Casan diu que és molt probable que el registre de l’hospital hagi augmentat perquè hi ha 
hagut molta patologia. Si els pacients volen visita la tenen però no sempre amb la immediatesa 
que voldrien, però si al mes aviat possible.

Sara Freixedas confirma aquest fet i afegeix que pot ser que no sigui una derivació, sinó que les 
persones van a l’hospital per decisió pròpia amb la intenció de ser ateses immediatament. 
Tanmateix per molt que estiguem dimensionats, la recent vaga que s’ha fet és perquè 
evidentment no està ben dimensionat.

- Fernando de Leon, representant de VeC demana que si és possible obtenir la presentació 
que ha fet Marta Galtés i consulta sobre la previsió del Pla Local de Salut. Per últim 
consulta com està el Centre d’Acollida d’Animals Domèstics.

Marta Galtés confirma que farà arribar la presentació per tal que sigui distribuïda a tots els 
assistents.

Anna Doblas i Núria Sanroma responen que cal esperar que arribi la subvenció. Podria començar 
entre abril i maig però probablement en la situació política actual seria cap al mes de Juny. Tot i 
que es disposen de moltes dades, en un període de 6 o 8 mesos el diagnòstic podria estar acabat 
i de cara al 2024 començar a desplegar el Pla Local de Salut.

Pel que fa al CAAD, Anna Doblas comenta que tots els grups polítics i administracions del territori 
van rebre una carta d’una voluntària que exposava uns fets greus que estaven succeint al CAAD. 
Aquest escrit es trasllada al CAAD i ens donen resposta (gerent i veterinària). Reconeixen 
algunes coses. En la pandèmia es van acollir molts gossos i actualment són abandonats. El 
CAAD està saturat, amb els mateixos recursos que tenia anteriorment. Els animals presentaven 
ferides. En el mateix espai on hi havia 3 gossos ara n’hi ha 5 i molts d’ells són gossos grans. 

Durant un període llarg de temps els voluntaris no podien entrar degut a les restriccions. Tot i així 
han continuat fent de voluntaris. Els treien els animals fora la porta i és aquí quan detectaven 
gossos amb alguna ferida.

En el dia de demà (3 de febrer) està prevista una reunió i per tal d’esbrinar quines possibilitats hi 
ha per mirar de trobar una solució. Demanen un nou centre i demanen més recursos. Aquest 
centre pertany a la Mancomunitat.

L’Ajuntament paga una quota a la Mancomunitat i per tant vol veure què està passant i quines 
accions cal emprendre.

Maria Sardà diu que durant la pandèmia hi va haver molta gent que va voler un gos, i aquesta 
gent hauria d’assumir les seves responsabilitats.

Anna Doblas recorda que Vilafranca ha de ser una ciutat també per a les mascotes. Amb 
polítiques que aconsegueixin trobar un equilibri per a les persones amants de les mascotes i 
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aquelles a qui no els agraden. Informa que al Ple Municipal va sorgir aquest tema i el Servei de 
Salut es va comprometre a donar explicacions així que s’obtingui alguna resposta. 

Punt 1 de l’Ordre del Dia

Anna Doblas informa que si ningú no hi té inconvenient es donaria per aprovada aquesta acta, 
que ja s’havia enviat anteriorment. 

Es comenta que cal consultar al Secretari municipal si la nova Secretària pot signar en nom de 
l’anterior Secretària.

Núria Sanromà lamenta la demora en la celebració d’aquesta reunió, deguda, entre altres causes 
a problemes de personal al Servei de Salut Pública de l’Ajuntament.

A les 19:53 es dona per finalitzada la sessió.


